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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL 
DEL POBLE GITANO DE BARCELONA 

                                07 de febrer de 2013 
                          a les 17 h. Sala Lluis Companys 

Acta resum d’acords i intervencions 
 

Assistents: Ima. Sr. Francina Vila, Presidenta del Consell; Sr. Antoni Carbonell, 
Agrupació d’entitats pel Desenvolupament del Poble Gitano dels Països 
Catalans; Sr. David Cortés  i Sr. Miguel Ángel Gómez de l'Associació 
Gitana Joventut, Igualtat i Progrés; Sr. José Cortés, Federació d’Associacions 
Gitanes de Catalunya (FAGiC); Sr. Xavier Cubells, Drets Civils; Sr. José Fajardo i 
Sr. Rafael Amaya del Grup Cultural Gitano de Porta; Sra. Juana Fernández, 
vicepresidenta del Consell; Sr. Manuel Giménez, Associació Cultural Cristiana La 
Cera; Sr. Ricard Gomà, Grup Municipal d ICV-EUiA; Sra. Emilia Pallàs, 
Participació Social; Sr. Juan de Dios Ramírez, Unión Romaní; Sra. Maria Rubia, 
Ternikaló XXI; Sr. Pere Sala, secretari del Consell; Sr. Francisco Manuel 
Santiago, Instituto Romanó de Servicios Sociales y Culturales; Sr. Juan Valentí, 
Associació Cultural Cristiana Plaça Espanya. 

Delegacions: Sr. Domingo Jiménez de la Fundació Pere Closa delega en el Sr. 
Miguel Ángel Franconetti; Sra. Francisca Perona de l’Associació Veus Gitanes 
delega en la Sra. Tatiana Font; Ima. Sra. Imma Moraleda del Grup Municipal del 
PSC delega en la Sra. Nuria Pey; Sra. Ana Contreras, Associació Gitana de 
Dones Drom Kotar Mestipen delega en la Sra. Loredana Cracium. 

Excuses: Sr. Francisco Aguilera, Associació Cultural Gitana La Cera; Sr. Manuel 
Giménez, Associació Esportiva Gitana d’Hostafrancs; Sr. Israel Ramírez, de 
l’Associació de Cultura Gitana Jove Ternikaló XXI; Sr. Pere Garcia, Associació de 
Joves Gitanos de Catalunya; Sr. Justo Rodríguez, Associació Cultural Cristiana 
Catalunya – AGAPE; Im. Sr. Raimond Blasi, vicepresident del Consell; Sr. Juan 
Fajardo, Associació Gitana de Bon Pastor; Sra. Glòria Martin, Grup Municipal del 
PP; Sr. Joan Tarradellas, Tots els Colors; Im. Sr. Joan Laporta, Grup Municipal 
UpB.  

Convidats/des: Oncle Manel de Gràcia; Sr. Pedro Aguilera. 
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S’inicia la reunió a les 17h10. La Ima. Sra. Francina Vila dóna la benvinguda, es 
llegeixen excuses i delegacions i és sotmet a aprovació l’acta de la sessió 
anterior que s’aprova sense modificacions. 

S’inicia l’informe de presidència amb referència al Dia Internacional en memòria 
de les víctimes de l’Holocaust destacant la racionalització del conjunt d’actes en 
col·laboració amb la Generalitat de Catalunya, i la participació activa i renovada 
d’una representació del poble gitano a la commemoració per a la qual en 
properes ocasions se’n demana una menció més a l’alçada de d’altres víctimes 
com ara ho va ser el poble jueu. Es reconeix l’esforç i voluntat municipal per a 
donar-n´hi més visibilitat alhora que, és demana anar una mica més enllà l’any 
vinent. 

Presidència anuncia que el proper 14 de febrer, el col·lectiu de dones 
arquitectes Punt 6, impulsarà una activitat contra la violència vers les dones 
sota el lema de la campanya d’àmbit internacional anomenada “Mil milions de 
dones”, concentrant el màxim de persones a la Pl. de la Catedral. Fa extensiva 
la invitació al Consell. 

També en l’apartat actes, s’informa del Premis Maria Aurèlia Capmany, 
convocatòria anual amb motiu del Dia Internacional de la Dona i que aquest 
any es centrarà en la promoció del talent femení doncs, tot i la constatació dels 
alts nivells quant a formació això no té el trasllat desitjable en termes d’ocupar 
llocs importants de decisió i de promoció en general acord a les seves 
competències. 

A continuació intervé el Sr. Xavier Cubells que informa de l’obertura de la 
convocatòria de les subvencions anuals 2013 amb data 11 de febrer i que 
finalitza el 27 de febrer. Actualment ja estan disponibles el formularis tipus. El 
Sr. Cubells entra en el detall dels apartats corresponents a Drets Civils i de 
l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports en general i els llocs d’accés a 
internet alhora que posa a disposició de les entitats l’equip tècnic, per a 
resoldre els dubtes que es puguin plantejar. 

Per acabar aquest bloc la Ima. Sra. Francina Vila informa que en breu quedarà 
fixada la reunió amb el responsables de Serveis Funeraris Integrals i amb 
l’empresa Memora que opera a la ciutat i se’ls comunicarà a les entitats que en 
el seu dia varen manifestar interès de poder-s’hi reunir. 
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Es dóna pas al següent punt de l’ordre del dia. Procés d’elaboració de 
l’estratègia local amb el Poble Gitano en el context de les propostes de la Unió 
Europea i que va avançant de mica en mica. Intervé de nou el Sr. Cubells que 
dóna la visió general del procés seguit i constata que una de les primeres 
dificultat que ha aparegut és, obtenir informació contrastada que ens permeti 
tenir una fotografia clara d’allò que passa a Barcelona. Actualment s’està 
demanant als districtes de la ciutat que documentin les actuacions que s’estan 
duent a terme en els territoris i centres de serveis socials de la ciutat. 
Posteriorment s’entrevistaran les entitats del Consell i les persones referents per 
a la comunitat. També es crearan taules sectorials amb la participació 
d’especialistes en els àmbits marcats d’educació, salut, ocupació, habitatge, 
dona i identitat cultural. També s’utilitzaran focus grup per contrastar. Recorda 
que el Consell i el seu Plenari ha de tenir un pes molt important en el 
seguiment de tot aquest procés. 

Tot seguit passa la paraula al Sr. Pedro Aguilera que saluda i expressa la seva 
satisfacció de tornar a ser al Consell i poder compartir el repte que aquest 
Ajuntament es marca en vers el Poble Gitano. El Sr. Aguilera fa una exposició 
tècnica en la línia d’allò que ha plantejat el Sr. Cubells i que es remet a la 
presentació que consta a les carpetes. Insisteix novament que la participació de 
la comunitat gitana ha de ser molt important des de l’inici i que ja haurà de 
quedar reflectida en la composició de les sis taules específiques i en el treball 
de continuïtat plantejat i també de forma natural amb l’entrevista a líders per 
veure, entre d’altres, com els somnis dels gitanos i les gitanes puguin esdevenir 
una realitat. Per acabar, demana la col·laboració de tothom en la mesura que 
allò que sigui bo per a la comunitat gitana també ho serà per a la ciutat de 
Barcelona. 

Tanca aquest bloc la presidenta del Consell reflexionant sobre el repte que 
se’ns presenta de tenir una bona fotografia i conèixer, de veritat, la població 
d’ètnia gitana que tenim a la ciutat més enllà d’allò acadèmic, doncs això ens 
permetrà enfocar aquesta estratègia de forma operativa i el més eficient 
possible. 

A continuació intervé la Sra. Juana Fernández, vicepresidenta del Consell, que 
demana la col·laboració de totes les persones del consell per a poder fer el pla 
de treball i tot seguit, fa un recordatori de qüestions que ja es varen parlar en 
la darrera reunió, concretament:  
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- L’agenda de visites a totes les entitats per part de la presidenta i ella mateixa, 
amb l’idea de començar a estrènyer més els lligams entre el què correspondria 
a l’Ajuntament i a les entitats, i poder veure també des del terreny què és allò 
que passa a cadascun d’aquests barris, i d’aquí, i en relació al pla estratègic tal 
com també referia la presidenta, tenir una fotografia el més real possible i, en 
la seva opinió, també des de les persones que estan als barris, no únicament 
des de les entitats, doncs també hi ha persones que estan fent una feina i que 
poden formar part de tot això tot i no estar associades, i creu que a partir de 
les visites també serà una manera de poder tenir contacte amb aquestes 
persones.  

- Una altra qüestió que es va plantejar és la visibilitat del Consell i el tema de la 
transparència del Consell.  

La visibilitat consistia en tenir una pàgina web o un blog, a on també s’hi 
pugues participar i que fos un portal dinàmic i participatiu i que ens servis per 
auto alimentar-nos com a òrgan i després, també tot allò que comporti sortir 
com a Consell doncs, també tenir tota la informació de tot allò que es va fent 
tant d’allò que val i d’allò que no, d’allò que es farà i allò que no es farà, de 
quins seran els objectius que ens proposem, d’anar mantenint la informació a 
totes les persones membres del Consell. Entén que aquesta qüestió hauria de 
ser, de la mateixa manera que ho són el gènere o el tema de la cultura, un eix 
transversal del Consell. 

Insisteix que el pla de treball l’hem d’elaborar entre tots i totes i pel que fa al 
grup de treball del 8 d’abril informa del continguts de les dues reunions 
mantingudes fins el moment. Ja es disposa de les primeres propostes que 
enumera segons documentació adjunta que s’agrupen el cap de setmana de 6 i 
7 d’abril, deixant pel dia 8 els actes més institucionals. Pel que fa a 
l’emplaçament, convindria que fos un espai de pas on es pugues treballar el 
tema que el dia 8 d’abril ho puguin conèixer tant paios com gitanos i ho féssim 
concentrant al màxim les activitats en un mateix espai com a criteri d’eficàcia i 
eficiència. També recorda la necessitat d’una bona campanya de comunicació i 
difusió demanant la col·laboració de la Sra. Magda Orozco. 

La Sra. Juana Fernàndez informa que també es va parlar de la possibilitat de fer 
un acte a la Font de Carmen Amaya, i de posar el seu nom a algun carrer de la 
ciutat, a la qual cosa el Sr. Cubells informa que ja n’hi ha un i que és al Poble 
Nou. Proposa que aquest acte servis com a punt de sortida de les celebracions 
en el centenari del seu naixement. 
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Pren la paraula el Sr. Manuel Giménez Pubill, agraeix estar aquí i presentant-se, 
reflexiona compartint allò que diu com a gitano i cristià. Recorda que a La Cera 
hi ha prop de 150 famílies que volen participar de les coses del seu poble, 
alhora que estan necessitades no tant sols d’ajuda pels efectes de la crisi sinó 
també de valors tradicionals recordant els ancestres. Demana que en aquest 
programa es compti amb ells, sis plau. 

La Sra. Juana Fernàndez i la Ima. Sra. Francina Vila agraeixen la seva 
intervenció i aquesta última continua, recordant que donarà instruccions per a 
que s’agilitzi l’agenda de visites a les entitats. Pel que fa al web, informa que es 
farà en coordinació amb la resta de webs de la Regidoria de Dona i Drets Civils 
en col·laboració amb el Departament de Comunicació, i demana que s’incorpori 
quines són les necessitats i usos que en poden fer les entitats i espera poder 
donar bones notícies ben aviat a aquest Consell.  

Pel que fa a Carmen Amaya, informa de la constitució de la comissió 
organitzadora amb la Generalitat de Catalunya que tindrà una comissionada per 
tot l’any Carmen Amaya, ara pendent de nomenament. Proposa de sumar-nos a 
l’agenda que es promogui des de la comissió per a que tingui més ressò i més 
potència. 

Tot seguit passa la paraula al secretari del Consell, el Sr. Pere Sala que intervé 
segons consta: 

Proposa, i s’aprova, la sortida del Consell de les següents associacions: Unió 
Gitana de Gràcia, Centre Cultural Gitano d’Hostafrancs i l’Asociación Gitana de 
Nou Barris.  

Informa dels canvis que es produeixen en la representació següent: a partir 
d’avui el Sr. Israel Ramírez deixa les funcions de suplent de la Unió Romaní per 
assistir al Consell com a representant de l’Associació de Cultura Gitana Jove 
Ternikaló XXI.  

Recorda que la Comissió Permanent ha decidit proposar l’entrada al Consell de 
l’Associació Intercultural Nakeramos i dóna la paraula a la Sra. Maria Rubia que 
en serà la seva representant i intervé segons consta en el document de 
presentació que s’adjunta. El Consell resolt positivament l’entrada de 
l’associació al Consell que es rebuda amb un aplaudiment. 
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Per acabar el Sr. Pere Sala informa de la proposta de renovació de la comissió 
permanent que després d’escoltada s’aprova, resultant-ne la següent pel que fa 
a associacions: Associació Cultural Gitana La Cera, Agrupació d’entitats pel 
Desenvolupament del Poble Gitano dels Països Catalans, Associació Gitana de 
Dones Drom Kotar Mestipen, Federació d’Associacions Gitanes de Catalunya, 
Associació Gitana del Bon Pastor, Associació Esportiva Gitana d’Hostafrancs, 
Fundació Pere Closa, Associació Veus Gitanes, Unió Romaní, Instituto Romanó 
de Servicios Sociales y Culturales i Tots els Colors. 

A continuació la Ima. Sra. Francina Vila inicia el torn obert de paraules. 

Intervé el Sr. Juan de Dios Ramírez per fer la consideració que allò que fem 
aquí i que fa l’Ajuntament es conegui, doncs sinó hi ha difusió de poc serveix 
allò que fem. Recorda com sovint les entitats constaten que una part important 
de la comunitat no els segueixen, no per desconfiança sinó perquè no ho saben 
no coneixen allò que fem. Per a ell, el dèficit d’informació que pateixen totes les 
associacions de l’estat és brutal. Constata la necessitat absoluta i proposa com 
a objectiu del Consell que acostem a la resta de la comunitat gitana, amb un 
llenguatge senzill, allò que fem per a què es sentint directament involucrats 
doncs sinó és així, aquest Consell es quedarà en un espai corporatiu amb la 
participació tant sols de les entitats. Insisteix en la necessitat que tot allò que 
fem transcendeixi a l’exterior. 

Continua la seva intervenció fent referència a Carmen Amaya. L’any 2013 
commemora els 50 anys de la seva mort i encara que hi ha opinions diverses 
també sembla que commemoraria el 100 anys del seu naixement. En aquest 
sentit, qualsevol acció que impulsi l’Ajuntament per a l’exaltació de la seva 
figura com a gitana i genial balladora de tots el temps, hauria de tenir el suport 
total d’aquest Consell. 

Per acabar, posa en qüestió la idoneïtat que l’emplaçament per a la celebració 
del 8 d’abril sigui el riu Besós, en el sentit que és quasi urbà i que li agradaria 
que es celebrés en un lloc de més bonic paisatge, un lloc on les persones es 
poguessin remullar els peus, cantar, ballar, un riu que sigui un riu. Fins i tot 
planteja la possibilitat que s’organitzi a diferents punts de Catalunya. 

Intervé el Sr. José Cortés coincideix que seria bo  celebrar-ho a diferents llocs i  
recorda els intents de buscar altres emplaçaments més idonis per a la 
celebració de Barcelona, però si t’allunyes encara hi va menys gent com ja va 
passar. Si el desplaçament és llarg la gent no hi va sinó organitzes autocars. 
Intervé la Sra. Juana Fernández, al seu entendre si amb autocars la gent hi 
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assistiria des dels diferents barris potser en lloc de demanar la rampa per 
accedir a l’aigua, cal demanar autocars. La FAGiC valorarà aquesta possibilitat i  
potser s’acabi plantejant com a Consell i a última hora, ja es veurà si 
l’Ajuntament hi pot donar suport. Per acabar, el Sr. Juan de Dios Ramírez 
insisteix, més enllà que els autocars puguin garantir un nombre d’assistents, en 
l’eficàcia d’una bona campanya de divulgació que doni a conèixer el dia i el 
perquè d’estar junts i sentir-se orgullosos de ser gitanos i gitanes i que motivi la 
gent a desplaçar-se. El Sr. José Cortés recorda que coneix quins són els 
problemes per l’experiència d’aquests anys. Recorda que un dels problemes és 
que tothom ho vol fer al seu lloc. 

Per acabar la Sra. Juana Fernández i el Sr. José Cortés demanen la col·laboració 
de tothom que vulgui fer propostes directament a la FAGiC. 

Intervé la Ima. Sra. Francina Vila que en no haver-hi més intervencions, dóna 
per acabada la sessió a les 18:45h 
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